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تیم فوتبال اســـتقلال از ســـری رقابت های ســـوپرجام 

باشگاه های ایران در حالی عصر امروز به مصاف نساجی 

می رود که در کمال تعجب برخی پیشکسوتان این باشگاه 

اعتقاد دارند که اســـتقلال در این دیدار کار راحتی را در 

پیش دارد و شاگردان ساپینتو به راحتی می توانند عنوان 

قهرمانی ســـوپرجام را از آن خود کنند؛ تفکر خطرناکی 

کـــه داود مهابادی دیگر پیشکســـوت آبی هـــا که اتفاقا 

سرمربیگری نساجی را در کارنامه دارد به آن اشاره کرده 

و اعتقاد دارد که آبی ها کار ســـختی را در کرمان پیش رو 

دارند و اگـــر کار را راحت بگیرند مطمئنـــا بازیکنانی در 

ترکیب تیم شـــمالی هستند که می توانند برای آبی ها در 

این دیدار تشریفاتی اما پراهمیت خطرساز ظاهر شوند. 

دربـــاره این دیدار و اتفاقات مربوط به آن و ســـایر موارد 

مرتبط با باشـــگاه اســـتقلال دقایقی با داود مهابادی که 

ســـابقه زیادی در امر مربیگری از جملـــه در همین تیم 

نســـاجی را دارد و با لباس اســـتقلال هم به میدان رفته 

اســـت به صحبت پرداختیم. گفت و گو »فرهیختگان« با 

این چهره را در ادامه می خوانید.

صحبت را از بازی سوپرجام که عصر امروز برگزار می شود 

آغاز کنیم. به نظر می رســـد دو تیم بازی سختی را در پیش 

داشته باشند. 

نساجی در حال حاضر دو سه سالی می شود که به ثبات رسیده 

و امسال هم تا این جای کار با حضور مطهری به عنوان سرمربی 

خوب عمل کرده و تیم خوبی نشان داده است؛ هرچند به نظرم 

این تیم در دو ســـه بازی در جریان فصل جاری نوسان زیادی 

داشت، یعنی این مقدار نوسان برای ما غیرقابل پیش بینی بود. 

به طور مثال مقابل آلومینیوم و استقلال، دچار افت فاحشی 

شـــد و بازی قابل قبولی را ارائه نداد؛ هرچند در هر دو دیدار 

این تیم 10 نفره شـــده و مجبور شـــد در هر دو مسابقه با یک 

نفـــر کمتر به کارش ادامه بدهد. با همه این تفاصیل این تیم 

امســـال عملکرد خوبی داشته و نشان داده که روندش رو به 

رشد است. در هر صورت نساجی تیمی است که فوتبال بازی 

می کند و ساختار تیمی خوبی دارد. 

استقلال را چطور ارزیابی می کنید؟

اســـتقلال هم از ابتدای فصل رفته رفته بهتر شده است. یک 

مقدار شـــناخت ساپینتو از استقلالی ها بیشتر شده اما برای 

من هنوز این سوال وجود دارد که چرا استقلال امسال مهاجم 

نـــوک گلزن ندارد. این تیم هنـــوز یک بازیکن تمام کننده که 

به صـــورت کامل بتواند روی وی حســـاب کند ندارد. آنهایی 

هم که هســـتند مانند شـــهباززاده یا مطهـــری و رمضانی که 

پســـت اصلی شان مهاجم نوک هست به این نفرات هم خیلی 

بازی نمی رسد؛ هرچند رمضانی مدت هاست مصدوم شده و 

به همین دلیل از بازی کردن محروم است. این نفرات مهاجم 

نوک هســـتند، اما در حقیقت کمتر از این نفرات در این پست 

بازی گرفته می شـــود. با این حال فکر می کنم ساختار تیمی 

اســـتقلال خوب شده و بهتر از قبل بازی می کند، با همه این 

تفاصیل در بحث نتیجه گیری انتظار بیشتری از این تیم وجود 

دارد. به طـــور مثال این تیم می تواند برخی بازی ها را با 4 گل 

ببرد، اما به سختی یک بر صفر پیروز می شود. اگر این موضوع 

اصلاح شود و استقلال بتواند در فاز حمله و در باکس حریف 

موقعیت های بیشتری به دست بیاورد و از آنها استفاده بهینه 

کند می تواند موفق تر شود. در هر صورت بازی سوپر جام مانند 

دیدار فینال جام حذفی اســـت، اما با همه این صحبت ها به 

نظر می رســـد در کفه ترازو از لحاظ مهره و شـــرایط استقلال 

تیم برتری محســـوب می شـــود، اما این عوامل در زمین بازی 

تعیین کننده نیســـتند و در زمین می تواند هر اتفاقی بیفتد. 

برخلاف نظر شـــما برخی پیشکسوتان استقلال مصاحبه 

کرده و اذعان دارند که در این دیدار آبی پوشان کار راحتی 

برای قهرمانی دارند. واقعا اینچنین است؟

خیر اصلا این طور نیســـت. به نظر من این موضوع و این طور 

صحبت کـــردن اصلا موضوع جالب و تفکر خوبی نیســـت. 

اســـتقلال باید خیلی مراقب باشـــد، چون تیم نساجی یک 

ســـری بازیکن دارد که اینها در مواقعی از بازی تعیین کننده 

هســـتند. مثلا می توانند از 30 متری طوری کاشته بزنند که 

تبدیل به گل شود. نســـاجی بازیکنان این شکلی در ترکیب 

خود دارد، این در حالی است که خیلی از تیم ها از دارا بودن 

چنین بازیکنانی بی بهره هستند، اما اینها این سبک و سیاق 

را دارند ضمن اینکه نساجی هم تیم خوبی نشان داده است. 

آنها ثبات مدیریت داشـــته اند ضمـــن اینکه از لحاظ فنی نیز 

این تیم سال به سال بهتر شده اند. 

به این موضوع اشاره کردید که استقلال تمام کننده قابلی 

ندارد، اما سال گذشـــته هم اوضاع به همین منوال بود و 

این تیم با اقتدار قهرمان شد. 

بله درست می گویید، اما این تیم سال گذشته ساختار دفاعی 

مقتدری داشت و تیمش به تیم های حریف کم موقعیت می داد 

و در شـــرایط بازی هم معمولا به گل می رسید، اما پارسال هم 

با وجود آنکه این تیم قهرمان شـــد ولـــی بازی های جذاب و 

پرگلـــی را ارائه نمی داد. این در حالی اســـت که اگر در همه 

بازی ها تماشـــاگر به ورزشگاه می رفت در خیلی از بازی ها به 

نحوه بازی این تیم معترض می شـــد، اما قهرمانی اســـتقلال 

در فصل گذشـــته باعث شد تا برخی نکات هم دیده نشوند. 

باز من فکر می کنم با حضور بازیکنانی مانند ژســـتد و یامگا 

در خط حمله اســـتقلال، این تیم فصل قبل نسبت به امسال 

شرایط بهتری داشت. 

البته امســـال یامگا بیشتر در ســـمت راست خط دفاعی 

بازی می کند. 

بلـــه، یکی از ابهام های من همین اســـت کـــه چرا این اتفاق 

می افتد. البته حتما سرمربی استقلال به آن چیزی که از این 

بازیکن در دفاع راســـت می خواهد می رسد، هرچند معتقدم 

این بازیکن در دفاع راســـت هم خوب بازی می کند، اما فکر 

می کنـــم در برخی بازی ها که بازی گـــره می خورد کادرفنی 

می تواند از یامگا به عنوان مهاجم نوک هم بهره بگیرد. با همه 

این تفاصیل اما استقلال امسال یک چیزی در زمین بازی کم 

دارد. پارســـال این تیم حسین زاده را داشت که باعث می شد 

ارتباط خوبی بین هافبک و مهاجمان برقرار شـــود اما امسال 

این نقص را دارد که ارتباط خوبی برقرار نمی شود. 

یعنی قایدی نمی تواند یا نتوانسته هنوز جای حسین زاده 

را پر کند؟

اگرچه این بازیکن هم در منطقه چپ هجومی استقلال بازی 

می کند و در فاز حمله فشار را روی حریفان خیلی در آن منطقه 

زیاد می کند و همیشه بازیکن خطرناکی به شمار می رود، اما 

برای پشت محوطه از حالا آنها برای نیم فصل دوم باید به فکر 

یک بازیکن خلاق و شوتزن باشند. 

برگزاری سوپرجام به صورت کلی چقدر ارزش دارد و آیا به 

دردسرهایی که همیشه داشته اصلا می ارزد؟ 

همیشه بر ســـر زمان و مکان برگزاری این دیدار جدال هایی 

وجود داشـــته اســـت، این در حالی اســـت که باید تحت هر 

شـــرایطی این بازی قبل از آغاز دیدارهـــای لیگ برتر برگزار 

شـــود. باید این اتفاق بیفتد اما دو ســـال است که این دیدار 

دارد در وســـط فصل برگزار می شود. از سوی دیگر باید مکان 

برگزاری اش هم از قبل مشـــخص شـــده باشـــد. به نظرم اگر 

این دیدار هر ســـاله به صورت ثابت در ورزشگاه آزادی برگزار 

شـــود همه تیم ها هم از این موضوع راضی خواهند بود. مثل 

انگلســـتان کـــه دیدارهای خاص مثل همین ســـوپرجام در 

ورزشـــگاه ویمبلی لندن برگزار می شـــود. در هر صورت این 

ورزشگاه، ورزشگاه ملی ماست و دیدارهای تیم ملی ایران در 

آن برگزار می شـــود و این بازی هم باید در چنین ورزشگاهی 

برگزار شود. اینکه یک ســـال چنین بازی ای در کرمان باشد 

یک بار در سیرجان و سال دیگر در یک شهر و ورزشگاه دیگر، 

آن وجاهتش را از دست می دهد اما آزادی ورزشگاه ملی ماست 

و از هر لحاظ آمادگی برگزاری چنین دیداری را دارد. اگر این 

اتفاق می افتاد و از ابتدا اعلام می شـــد این بازی در ورزشگاه 

آزادی برگزار می شود، مطمئن باشید نساجی هم راضی بود. 

الان هم تیم شمالی راضی تر هستند که بیایند در تهران بازی 

کنند تا اینکه رنج ســـفر به کرمان را خریده و با سختی زیادی 

راهی شهر دیگری بشوند. 

نکته اینجاست که این بازی قوانین خاصی هم ندارد و یک 

بازی تشریفاتی به شمار می رود، اما مثلا بازیکنی که کارت 

قرمز بگیرد دیدار بعدی تیمش در لیگ برتر یا جام حذفی 

را از دست می دهد که در این بین استقلالی ها باید بعد از 

این بازی در دربی به میدان بروند و به نظر می رسد بازیکنان 

این تیم در این بازی باید دست به عصا تر از حریف باشند. 

این موضوع مربوط به پارســـال اســـت و چه ربطی به امسال 

دارد. اما اگر حرف ســـازمان لیگ این است که روال پارسال 

اجرا شود اوضاع یک مقدار عجیب و غریب می شود. اتفاقات 

این دیدار نباید در لیگ برتر لحاظ شود اما گویا می خواهند به 

هر ترتیبی آن را لحاظ کنند و این موضوع یک فشار مضاعف 

روی تیم اســـتقلال به وجود می آورد و می تواند به این تیم در 

جریان بازی استرس و نگرانی بدهد. 

شما سابقه هدایت نساجی را دارید. به صورت کلی نظرتان 

درباره این تیم و شهر قائم شهر چیست؟

نساجی تیم محبوب مازندران است و سال های سال است که 

این تیم ریشه در دل مردم و منطقه مازندران دارد و این تیم را 

عاشقانه دوست دارند. هواداران این تیم جزو بهترین هواداران 

ایران هستند و پرشور و عاشقانه کار را دنبال می کنند. خدارا 

شـــکر با تلاش های مدیریت و مالک این باشگاه، این تیم به 

ثابت رســـیده است و در این دو سه ســـال اخیر هم با حضور 

مربیانی مانند ساکت الهامی به خصوص در جام حذفی خیلی 

خوب کار کرد و انصافا امسال هم با محرمی فوق العاده خوب 

کار کردند و نوید روزهای بهتری را هم می دهند. ان شـــاءالله 

این تیم همیشـــه پابرجا و پاینده باشد تا بتواند باعث شادی 

دل مردم شود. 

آینده استقلال با ساپینتو را چطور ارزیابی می کنید؟

این را بایـــد از آقای فتح الله زاده بپرســـید، اما در هر صورت 

عملکرد این مربی خوب بوده است. به نظرم استقلال تا پایان 

فصل می تواند در بین مدعیان قهرمانی باقی مانده و شانس 

قهرمانی هم دارد و اتفاقا شانســـش هم کم نیست. 

البته ساپینتو نشان داده خیلی بی اعصاب است. 

من با او برخوردی نداشـــتم و بازی ها را از تلویزیون می بینم؛ 

هرچند به نظر می رسد که او رابطه خوبی با بازیکنان استقلال 

دارد و از این لحاظ بعید اســـت مشکلی وجود داشته باشد. 

چهارشنبه 11 آبان 1401   شماره 3723

ورزشورزش f a r h i k h t e g a n o n l i n e

مهابادی در گفت وگو با »فرهیختگان«: نساجی فوتبال بازی می کند و ساختار تیمی خوبی دارد

استقلال بهتر از قبل بازی می کند اما هنوز مهاجم گلزن ندارد
   ساپینتو برای نیم فصل دوم باید به فکر یک بازیکن خلاق و شوتزن باشد

محمدرضاحاجیعبدالرزاق
خبرنگار گروه ورزش

دیدار سوپرجام فوتبال ایران عصر امروز بین دو تیم استقلال و نساجی 

در کرمان برگزار می شـــود تا تکلیف فاتح این رقابت که در ســـال های 

اخیر چالش زیادی درباره چگونگی و زمان برگزاری آن وجود داشته در 

این فصل مشـــخص شود. البته در این دوره نیز حاشیه جدیدی درباره 

این مسابقه حساس ایجاد شده که مربوط به قوانینی درباره بازیکنانی 

است که در این مسابقه کارت قرمز دریافت می کنند یا با محرومیت های 

انضباطی روبه رو خواهند شد. براساس قوانینی که وجود دارد بازیکنی 

که در این دیدار اخراج شـــود، بازی بعدی تیمش در لیگ را از دســـت 

خواهد داد و این موضوع به چالشـــی جدی برای استقلال تبدیل شده 

که پس از رقابت های جام جهانی در نخستین بازی خود در ادامه لیگ 

برتر باید به مصاف پرسپولیس بروند تا دیدار حساس دربی را برگزار کنند. 

البته قوانین این مسابقه تقریبا در همه جای دنیا ثابت است و بازیکنانی که 

در این مسابقه از بازی اخراج شده یا به نوعی محروم شوند این محرومیت 

به دیگر دیدارهای داخلی آن تیم منتقل خواهد شـــد. در این زمینه نیز 

این استدلال وجود دارد که ممکن است بازیکن مورد نظر طی سال های 

بعد دیگر فرصت بازی در سوپرجام را پیدا نکند و به این ترتیب اخراج او 

با جریمه ای همراه نخواهد بود. در فوتبال دنیا هم بارها اتفاق افتاده که 

بازیکن در دیدار سوپرجام اخراج و در ادامه از همراهی تیمش در لیگ 

محروم شده اســـت. اگر چه معمولا این بازی ها در شروع فصل و پیش 

از هفته نخســـت لیگ برگزار می شود و به همین دلیل معمولا بازیکنان 

اخراجی بازی های ابتدایی تیم خود که چندان حساس نیست را از دست 

می دهند، اما در سال های اخیر در کشورهایی چون ایتالیا و اسپانیا این 

دیدار در میانه های فصل برگزار می شـــود و به این ترتیب ممکن است 

بازیکنان اخراجی در دیدارهای مهمی غایب باشند. تازه ترین نمونه این 

اتفاق دو سال پیش و در آخرین فصل حضور لئو مسی در بارسا برای او رخ 

داد که در فینال سوپرجام )در سال های اخیر سوپرجام اسپانیا با حضور 

4 تیم و در دو مرحله نیمه نهایی و فینال برگزار می شود( و در دقیقه 120 

به دلیل یک خطای غیرورزشـــی روی بازیکن حریف اخراج شد و تیمش 

برابـــر اتلتیک بیلبائو بازی را واگذار کرد. به این ترتیب او در بازی بعدی 

تیمش در لیگ برابر الچه به دلیل محرومیت غایب بود. 

در انگلیس نیز آخرین باری که در دیدار سوپرجام این کشور که به جام 

خیریه مشهور است، کارت قرمز توسط داور استفاده شد به سال 2017 

برمی گردد که در جریان دیدار چلسی برابر آرسنال، پدروی اسپانیایی 

از زمین اخراج شـــد و چلسی هم درنهایت در ضربات پنالتی بازی را به 

حریف واگذار کرد. پدرو به این ترتیب در نخستین دیدار تیمش در هفته 

اول فصل جدید برابر برنلی غایب بود. 

در فوتبال ایتالیا نیز قانون برقرار است و بازیکنان اخراجی در سوپرجام 

نمی تواننـــد تیم خود را در دیدار بعـــدی لیگ همراهی کنند. رودریگو 

بنتانکور، هافبک اروگوئه ای و سابق یوونتوس آخرین بازیکنی است که 

در این دیدارها با دریافت دو کارت زرد از زمین اخراج شد. این اتفاق برای 

او در آخرین روزهای سال 2019 و در جریان دیدار یووه برابر لاتزیو برای 

او رخ داد که درنهایت هم بازی را 3 بر یک باختند. این اتفاق باعث شد 

تا او بازی بعدی تیمش در سری A مقابل کالیاری را از دست بدهد. 

دیدار ســـوپرجام در حالی عصر امروز برگزار می شود که 

استقلالی ها هنوز نگران اند که با کارت قرمز داور دیدار 

دربی را از دســـت ندهند. در این خصوص به تفصیل روز 

گذشـــته توضیحات لازم را دادیم اما پیگیری ها نشـــان 

می دهد که استقلالی ها نسبت به این شرایط به شدت 

معترض هســـتند. در همین خصوص یکی از ارکان تیم 

فوتبال اســـتقلال به »فرهیختگان« گفت: »این دیدار 

باید در ابتدای فصل برگزار می شد و اصلا جای برگزاری 

آن الان نیست و به نظر می رسد برگزاری آن قبل از دربی 

مساله دار باشد. ما به این موضوع اعتراض کردیم و اینکه 

با این شرایط قبل از دربی قرار است بازی سوپرجام برگزار 

شود نهایت شیطنت است.«

وی افزود: »اینها هیچ کدام هم خودشان نمی دانند باید بر 

چه اساسی با چنین دیدارهایی برخورد کنند. پارسال هم 

اشتباه کردند که اخراجی ها را محروم کردند و نباید این 

اتفاق پارسال هم می افتاد. البته ما خیلی تلاش کردیم تا 

با سهیل مهدی در این خصوص صحبت کنیم اما او جواب 

تلفن نمی دهد چون نمی داند چه چیزی باید بگوید. روز 

اول هم که از او در این خصوص پرسیدم او در پاسخ گفت: 

»چه سوال خوبی و حتما روی آن فکر می کنیم و به شما 

پاسخ لازم را می دهیم اما خبری که ندادند هیچ، پاسخ 

تماس هایمان را هم دیگر نمی دهند! جالب اینکه دیگر 

ارکان ســـازمان لیگ هم در این مورد پاسخگو نیستند و 

به نظر می رسد که برنامه ای دارند که پاسخ نمی دهند. 

الان که به ما جوابی نمی دهند اما اگر فردا اتفاقی بیفتد 

می گویند این شکلی بود و قانون این طور بود و باید اجرا 

شود. در هر صورت ما پیگیر هستیم اما به بازیکنان مان 

هم گوشـــزد می کنیم که مراقب برخی اتفاقات باشند و 

بیخودی کارت نگیرند.«

 سازمان لیگ زیر بار نمی رود
طبق شـــنیده ها آیین نامه برگزاری رقابت های فوتبال 

باشگاهی ایران توسط سعید فتاحی که الان جزو معاونان 

باشـــگاه استقلال محسوب می شـــود و خود این چهره 

نیز اذعان کرده که قوانین ســـال گذشته به اشتباه اجرا 

شده است؛ نوشته شده اما صراحتا می توان گفت که در 

آیین نامه برگزاری رقابت ها این موضوع ذکر شده است که 

قوانین و شرایط تک بازی سوپرجام از رقابت های حذفی 

پیروی می کند و از آنجایی که محرومان فنی دیدارهای 

حذفی به رقابت های سال بعدی منتقل می شوند حالا 

هم استقلالی ها معتقدند که باید تنبیه محرومان این تک 

دیدار هم در بازی سوپرجام بعدی اعمال شود. موضوعی 

که سازمان لیگ زیر بار آن نمی رود و مانند سال گذشته 

که در پاسخ به سوال پرسپولیسی ها اعلام کرده بودند از 

کجا معلوم که باشگاهی که امسال در این دیدار حضور 

دارد در ســـال بعد در چنین رقابتی حاضر باشـــد، حالا 

هم در جواب به استقلالی ها چنین پاسخی را داده اند.

 پای جام حذفی در میان است؟
نکته قابل توجه اینکه می شـــد این استنباط را کرد که 

احتمالا یک دور رقابت جام حذفی تا قبل از پیگیری مجدد 

رقابت های لیگ برتر برگزار شود که این بدان معنا خواهد 

بود که دیدار بعد از سوپرجام برای استقلالی ها، در جام 

حذفی پیگیری شده و دیگر اتفاقات و تبعات این دیدار به 

دربی کاری نخواهد داشت اما طبق شنیده های خبرنگار 

»فرهیختگان« و براساس پیش نویس تقویم فوتبالی ایران، 

در ادامه این رقابت ها قرار است دور چهارم جام حذفی که 

مقرر شده با حضور تیم های لیگ برتری برگزار شود برای 

بین دو نیم فصل و بعد از هفته پانزدهم برنامه ریزی شده 

است هرچند این تقویم هنوز نهایی نیست و این امکان 

وجود دارد که این برنامه دچار تغییراتی نیز بشـــود اما به 

احتمال بسیار زیاد دیدار دربی، دیدار بعدی استقلالی ها 

بعد از سوپرجام محسوب می شود و باید استقلالی ها نیز 

دیدار بعدی خود را دربی در نظر گرفته و دست به عصاتر 

از همیشه در دیدار مقابل نساجی به میدان بروند.

نکته جالب اینجاســـت که در صورتی که پای دیدارهای 

حذفـــی هم در میـــان بود از آنجایی کـــه این رقابت ها 

قرعه کشـــی می شـــود این امکان وجود داشت که در 

همیـــن مرحله )دور یک شـــانزدهم نهایی جام حذفی( 

اســـتقلالی ها به یک حریف قدرتمنـــد از جمله همین 

پرســـپولیس بخورند که باز هم در صورت اخراجی دادن 

در دیدار سوپرجام همین موضوع هم می توانست برای 

این تیم دردسرساز شود.

بررسی قوانین بازیکنان اخراجی سوپرجام در لیگ های معتبر 

ومیت برای مسی محر
و و بنتانکور پدر

دعوای استقلال با فدراسیون بر سر تاثیر اخراج در سوپرجام در لیگ بالا گرفت

آیین نامه جدید زمان فتاحی نوشته شده!
باشگاه استقلال: برگزاری سوپرجام قبل از دربی شیطنت و مساله دار است


